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La CUP
al govern
municipal
El 24 de maig, un cop vam conèixer els resultats de�nitius de les elec-
cions municipals (on vam obtenir 606 vots i 3 regidors), i sense temps per 
a fer valoracions, ja vam tenir una idea clara: hi havia una possibilitat evi-
dent de poder governar el nostre poble. D�una manera natural, i després 
de descartar l�oferiment de pacte d�unitat de CiU per falta de concreció i 
realisme, va haver-hi el primer apropament entre les dues candidatures 
d�esquerres, on ja es va entreveure la possibilitat d�entesa. I així ha estat. 
Després d�aquell primer contacte n�hi van haver molts més, els su�cients 
per debatre el màxim d�aspectes i poder consensuar unes línies progra-
màtiques de treball temporalitzades, un nou model d�organització interna 
al consistori i el repartiment de l�alcaldia i les diferents regidories. És ben 
cert que no va ésser una tasca fàcil i no excempte de tensions, ja que es 
van concentrar moltes reunions sobre molts temes en pocs dies. Però la 
bona voluntat i la bona entesa en la part programàtica i organitzativa, on 
ambdos grups teniem clar que l�eix bàsic de treball havia de ser la parti-
cipació, va facilitar l�acord de govern. 

Un dels principals esculls de les negociacions fou el repartiment de 
l�alcaldia doncs des de la CUP, per tal de visualitzar el canvi que signi�ca 
la nostra entrada al govern municipal, preferiem agafar l�alcaldia els dos 
primers anys. Aquest posicionament era el mateix que tenia el grup d�ERC 
per poder continuar amb el projecte que ja portaven treballant (junta-
ment amb Progrés per Artés). Finalment, les ganes de treballar i poder 
transformar el poble des del govern van fer que renunciessim a la nostra 
postura inicial i investissim a en Josep Candàliga al primer ple d�aquesta 
legislatura. No va ser una decisió fàcil, però internament vam valorar que 
era el millor pels interessos del poble. 

Així que només ens resta agrair a tots els que vau con�ar amb no-
saltres i posar-nos al servei de tots i totes les artesenques, per-
què entre totes puguem fer d�Artés un poble dinàmic, integrador 
i igualitari.
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Acord de govern 
per a la legislatura 
2015-2019
Les candidatures municipals d�Esquerra Republicana Artés i la 
Candidatura d�Unitat Popular Artés han arribat als acords pro-
gramàtics i d�organització per la legislatura 2015 � 2019 que 
s�expliquen a continuació.

S�estableix també la creació d�una comissió de seguiment del pacte mu-
nicipal, que analitzarà el compliment dels compromisos indicats periòdi-
cament. El compromís amb aquestes línies no exclou la redacció detallada 
d�un pla de govern (Pla d�Acció Municipal), el qual ha de concretar encara 
més tant l�organització com el desplegament del programa electoral.
En el cas que alguna de les de les dues formacions incompleixi de ma-
nera notable el pacte, i impossibiliti l�assoliment dels objectius pactats, el 
següent acord deixarà de tenir vigència. 

ACORDS 
L�equip de govern de l�Ajuntament d�Artés dividirà les regidories en tres 
àrees, les quals estaran formades (d�inici) per un regidor de cada un dels 
dos grups municipals signants d�aquest acord. Cada àrea tindrà una co-
missió executiva formada pels dos regidors, i un mínim d�un representant 
de cada una de les assembles d�ERC i la CUP.
A continuació es detallen les diferents àrees, juntament amb els acords 
programàtics que marcaran el full de ruta del govern municipal, pels pro-
pers quatre anys:

ÀREA DE TERRITORI I SOSTENIBILITAT
Inclou les regidories de:
· Mobilitat i Manteniment (Enric Forcada, ERC)
· Medi Ambient (Alcaldia)
· Habitatge i Urbanisme (Òscar Vilarasau, CUP)

L�equip de govern es compromet a tirar endavant un POUM (Pla 
d�Ordenació Urbanístic Municipal) per Artés buscant el màxim con-
sens. L�objectiu al llarg de tota la legislatura és avançar-lo tant com sigui pos-
sible, i fer-lo verdaderament participatiu. Per això, es preveu la creació d�un 
grup de treball al llarg de l�any 2015, que faci una primera fase d�anàlisi, 
i posteriorment es prevegin les dotacions pressupostaries adients. Dins 
d�aquest treball caldrà posar especial interès en la protecció del Casc Antic.

Es posaran els mitjans necessaris per organitzar i impulsar la regidoria 
d�habitatge, amb l�objectiu d�acabar la legislatura amb un espai públic 
d�habitatge per emergència social. Primerament, i al llarg d�aquest any 
2015, es revisarà l�estudi d�habitatge actual, i es posaran en pràctica les 
accions necessàries per complir l�acord del Ple municipal (20 de febrer de 
2014) per sancionar els immobles permanentment desocupats, propietat 
d�entitats �nanceres i altres grans empreses. De cara a les ordenances, a 
aprovar la tardor de l�any 2015, es preveu l�alliberament de taxes per a la 
rehabilitació d�edi�cis degradats i la boni�cació dels lloguers socials, que 
prèviament s�hauran d�haver reglamentat.

L�àrea de mobilitat portarà a terme la seva activitat en base al seu  grup 
de treball, el qual es constituirà durant el tercer trimestre de l�any 2015. 
El primer dels objectius de la comissió és desenvolupar el projecte del bus 
a peu, per a l�inici del curs escolar 2015-16. A més a més, durant aquest 
mateix període, caldrà revisar l�actual estudi de mobilitat i encarregar 
una memòria valorada per a la peatonalització del carrer Jardí, obra que 
s�inclourà als pressupostos per a l�any 2016. En base a l�estudi de mobili-
tat, es procedirà a fer les obres als carrers i places que es consideri opor-
tú durant la resta de legislatura. També es preveu la construcció d�una 
zona d�aparcament per autocaravanes al llarg d�aquesta legislatura.

Artés s�integrarà a la xarxa de pobles adherits a l�estratègia catalana Re-
sidu Zero, al llarg dels dos primers anys de la legislatura, i emprendrà les 
accions que es prevegin en aquesta estratègia, amb l�objectiu �nal de 
reduir la quantitat de residus generats.  En paral·lel, es treballarà per la 
millora del servei de recollida de residus Porta a Porta. Per això es 
prepararà la normativa perquè, a les ordenances �scals a aprovar durant 
la tardor de l�any 2016, s�implementin unes taxes més justes, i les san-
cions per al mal ús d�aquest sistema de recollida. A nivell de la regidoria 
de medi ambient, en aquests quatre anys es seguirà treballant per millorar 
l�e�ciència energètica dels edi�cis municipals, s�oferiran auditories ener-
gètiques i assessorament (gratuït per a entitats i famílies o persones amb 
risc d�exclusió social), i s�actualitzarà el protocol sobre benestar animal.

ÀREA DE SERVEIS CENTRALS
Inclou les regidories de:
· Hisenda, Contractació, Recursos Humans i TIC (Israel Falcó, CUP)
· Ocupació, Empresa, Comerç, Indústria, Turisme i Formació (Meritxell 
Bonastre, ERC)
· Seguretat Ciutadana, Protecció Civil (Alcaldia)

Les accions de promoció econòmica i ocupació durant la legislatura 
2015-19 tindran el projecte OMPLE com a eix central, des d�on s�hauran 
d�emprendre les diferents accions. Per això es preveu l�augment d�hores 
d�aquest servei per a l�any 2016, per continuar amb la línies de treball 
iniciades a la passada legislatura, fent especial èmfasi en el foment de 
l�economia social i cooperativa. L�ajuntament, a més a més, vetllarà per 
establir algun dels espais municipals existents com a centre formador.
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La municipalització dels serveis, que ofereix actualment l�ajuntament 
en règim de concessió, serà una prioritat de l�equip de govern. Per això 
es crearà un grup de treball durant el tercer trimestre de l�any 2015, que 
treballi els aspectes tècnics per dur a terme les diferents municipalitza-
cions que es portaran a terme. La primera és la del servei de jardineria, la 
concessió del qual acaba el mes de juliol de 2015, on per la proximitat de 
la data es preveu una possible pròrroga del contracte de �ns a 6 mesos. 
El grup de treball valorarà l�estudi realitzat per la gestió del servei de dis-
tribució d�aigües, així com també l�estudi existent sobre l�estat de la xarxa 
de canonades, de cara a preveure una partida pels pressupostos de 2016 
encarada a aquesta acció, i que haurà d�anar lligada a una nova taxa per 
trams de consum. En aquests mateixos pressupostos s�inclourà un estudi 
per analitzar la possibilitat de municipalitzar els serveis funeraris. Durant 
aquesta legislatura també es realitzarà la municipalització del servei de 
neteja de dependències municipals.

Aquest acord preveu una �scalitat més justa dels impostos i taxes que 
paguen els artesencs. Per això, als pressupostos de l�any 2016, es des-
tinaran recursos per fer un estudi que valori l�aplicació de taxes segons 
criteris d�equitat. També s�iniciaran els tràmits per, de forma progressiva, 
treballar amb la banca ètica des del Consistori. Com a mesura més con-
creta aquest acord preveu un increment de 0.5 punts (0.2 + 0.1 + 0.1 
+ 0.1) de l�IAE en les properes aprovacions de les ordenances �scals.

Per últim, es treballarà per realitzar un codi ètic per als treballadors munici-
pals, comptant amb la seva implicació. També es regularitzaran les places 
dels serveis tècnics municipals que ara no estan cobertes, i es dema-
narà la realització d�un catàleg de llocs de treball municipals. Comunicativa-
ment, i durant aquest 2015, es posaran en marxa els per�ls de l�ajuntament 
a diferents xarxes socials per poder difondre la informació d�una manera 
molt més efectiva. Per altra banda, es preveu reactivar Ràdio Artés a través 
de la cooperativa Ona Bages. L�equip de govern, a més a més, realitzarà una 
audiència pública anual, la primera, el maig de l�any 2016.

ÀREA DE SERVEIS A LES PERSONES
Inclou les regidories de:
· Participació, Benestar Social, Serveis Socials, Igualtat i Salut Pú-
blica (Ernest Clotet, CUP)
· Cultura, Entitats, Festes, Esports i Educació  (Eli Carracedo, ERC)
· Joventut (Enric Forcada, ERC)

La participació ciutadana ha de ser fonamental per assolir els objec-

tius marcats en aquest acord de govern, i en concret, per assolir uns pres-
supostos plenament participatius per l�any 2017. Per això s�ha acordat 
incloure als pressupostos per l�any 2016 la contractació d�un tècnic de 
participació. A més a més, i tal com es descriu en aquest acord, la parti-
cipació s�ha de portar a terme en els diferents grups de treball i consells 
que es preveuen crear, o que ja estan creats, donant-los tot el suport i 
coordinació necessaris. 

El teixit associatiu del municipi és un dels principals actius que tenim. 
És per això, que a part de seguir treballant per oferir un bon assesso-
rament, seguiment i suport a les entitats, ens plantegem la constitució 
d�una coordinadora d�entitats, amb el benentès que les pròpies entitats 
liderin el projecte. Pensem que aquesta iniciativa segueix essent vigent, 
necessària i de gran utilitat. Per altra banda, l�any 2017 celebrarem el 
centenari de la revolta dels burots. Un dels objectius de l�Equip de Govern 
és apro�tar aquest centenari, per donar a conèixer encara més aquest fet 
històric de la nostra memòria col·lectiva. 

Des de serveis socials es potenciarà el diàleg per tal d�optimitzar els 
recursos tècnics existents. La millora d�aquest servei ha de donar lloc a 
un diàleg més �uid amb les entitats del tercer sector i a l�establiment de 
la taula de pobresa energètica, que es reunirà trimestralment. A més a 
més, es treballarà per aconseguir espais per demandes socials, ja sigui 
adaptant espais existents (edi�ci al costat del museu) o adquirint-ne de 
nous. La regidoria també posarà en marxa una xarxa d�horts socials.

Durant l�inici d�aquesta legislatura s�analitzarà la situació del col·lectiu de 
la gent gran, per tal d�adequar els espais necessaris per a la seves neces-
sitats. En paral·lel, des de benestar social s�iniciarà el projecte Respira, 
per això als pressupostos de l�any 2016 es reservarà una partida per a 
fer-ne l�estudi previ i l�execució.

ALCALDIA
Inclou les regidories de:
· Protecció Civil i Seguretat Ciutadana (Josep Candàliga, ERC)

L�acord preveu que l�alcaldia serà per a ERC durant els dos primers anys, i 
per la CUP als dos últims anys de la legislatura. Les regidories que depenen 
de l�alcaldia s�intercanviaran amb les del regidor que la prengui al fer el canvi.
La primera tinència d�alcalde s�ha destinat a l�Ernest Clotet (CUP), la se-
gona a l�Eli Carracedo (ERC), la tercera a Òscar Vilarasau (CUP) i la quarta 
a la Meritxell Bonastre (ERC).
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Els regidors de la CUP vam donar suport al col·lectiu 
de tècnics i tècniques de Telefònica-Movistar aportant 
diners a nivell personal i nacional a la caixa de resistèn-
cia; un col·lectiu que porta en vaga inde�nida des del
7 d�abril (ara, suspesa per descansar, reposar la caixa 
de resistència i fer balanç del que s�ha conseguit �ns 
ara) degut a l�intenció de la multinacional de rebaixar 
el preu del treball a les empreses subcontractistes en 
un moment en què aquest personal ja es troba en una 
situació límit.

Més informació a www.teleafonica.net Al passat ple del mes de juliol es van aprovar les retribucions de�nitives dels 
representants i grups polítics. Diem de�nitives perquè el ple extraordinari an-
terior, on es va aprovar el cartipàs, es van aprovar unes retribucions inicials 
per als regidors del nostre grup que no eren correctes. Això va ser degut a un 
�malentès� entre l�interventor i nosaltres, ja que el càlcul de les  retribucions 
dels nostres regidors es va fer en relació al sou de l�alcalde en la passada 
legislatura, tal i com s�ha fet amb els regidors d�ERC. D�aquesta manera in-
complíem, involuntàriament, la part del nostre codi ètic que diu que el salari 
màxim d�un representant de la CUP Artés sense càrregues familiars no pot ser 
superior a 2,5 vegades el salari mínim interprofessional: 1.621,5 � nets/mes.
Així doncs, en el darrer ple vam acordar que la retribució dels regidors de 
la CUP Artés serà en base a un salari de 24.623 � bruts anuals (uns 1.400 
� nets/mes). Val a dir que cap dels tres regidors té una dedicació completa, 
així doncs l�Ernest Clotet, que aquests dos primers anys és el primer tinent 
d�alcalde, tindrà una dedicació del 42% (passarà a una dedicació del 50% 
quan sigui alcalde) i l�Òscar Vilarasau i l�Israel Falcó tindran una dedicació del 
31%. Els sous corresponents a aquestes dedicacions que cobraran els regi-
dors de la CUP són de 728 i 534 �/bruts al mes respectivament, d�on surten 
les aportacions a la CUP nacional i local i la part impositiva, tal i com es mostra 
a la infogra�a adjunta.

Infocup abril 2015 665,5 �

Programa electoral 832,23 �

Cartells 281,93 �

Pancartes i plafons 58,68 �

Acte d�inici de campanya al Parc 99 �

Vermut acte central de campanya 73,5 �

TOTAL 2010,84
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BALANÇ ECONÒMIC
campanya 2015

els sous
dels nostres regidors

SUPORT
als treballadors/es 
de movistar

Tal i com vam explicar en l�Infocup en què presentàvem la llista i tal com marca el 
nostre codi ètic, fem públic el balanç econòmic de les eleccions municipals.
El pressupost de campanya aprovat en una assemblea oberta a tots i totes les 
artesenques era de 2500 �, al �nal però vam aconseguir reduir-ne les despeses 
a 2010,84 �. Com vàrem dir els ingressos per sufragar aquestes despese són 
provinents de les aportacions dels regidors i de la partida del grup municipal en 
l�última legislatura.

Si la resta de forces polítiques que van concórrer a les darreres eleccions muni-
cipals també publiquessin els seus balanços, digni�cariem la política municipal, 
alhora que permetria una auditoria pública de les despeses electorals.
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